
OKTÓBER 2016  XXV. ročník www.kremnica.sk  noviny@kremnica.sk  nepredajné

INFORMAČNÝ MESAČNÍK SAMOSPRÁVY

kreslený komix na pokračovanie

Oprava ciest a chodníkov bude 
pokračovať aj v budúcom roku

Protipovodňo-
vé opatrenia 
- budúci turis-
tický raj?
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Na opravu povrchov ciest v meste je 
v rozpočte zatiaľ vyčlenených 67 000 
eur. Časť vozoviek je už zrekonštru-
ovaných, zvyšok oddelenie technic-
kých služieb plánuje dokončovať v 
priebehu budúceho roka. Plánovaná 
je aj rekonštrukcia chodníkov v cent-
re mesta vo výmere 1 000 metrov, na 
ktorú je z rozpočtu mesta vyčlene-
ných 44 000 eur.

Opravované cesty boli v havarijnom 
stave
Podľa vedúceho oddelenia technic-
kých služieb Petra Groscha sú cesty, 
ktoré mesto plánuje opravovať, v ha-
varijnom stave. "Opravovať len úseky 
alebo výtlky by nemalo zmysel, jedi-
nou možnosťou bola výmena celého 
povrchu," vysvetľuje Grosch stav ciest 

na ulici Rumunskej armády, Zlatej a Tová-
renskej. Cesta na ulici Rumunskej armá-
dy je už takmer dokončená, ulice Zlatá a 
Továrenská si na rekonštrukciu počkajú 
v budúcom roku. "S prácami na Továren-
skej ulici by sme chceli začať na jar v roku 
2017, pričom v budúcom roku máme v 
pláne aj opravu Dolnej ulice pri hoteli Ve-
terník," upresňuje Peter Grosch.

Na slovíčko 
s pr imátorom

Milí Kremničania,

ak medzi vaše záľuby patria potulky v prírode, 
tieto jesenné dni nám ponúkajú z každého jed-
ného vrcholu, ktorý obklopuje naše mesto, nád-
herný pohľad na Kremnicu vo farebných šatách. 
Neodmysliteľnou súčasťou tejto časti roka je aj 
už tradičná výstava Kremnické jablko. Veď aj o 
tom sa dočítate v tomto čísle Kremnických novín. 
Tak ako záhradkári, ani my sme nezaháľali. V 
tomto období sme začali s plánovanými opra-
vami chodníkov, zrekonštruovala sa cesta na Ru-
munskej armády, opravili sa múriky na Zámoc-
kom námestí a pri MsKS. Historickú atmosféru 
mesta dotvoria chodníky vyložené čadičovými 
kockami. Dali sme tiež naprojektovať a naceniť 
rekonštrukciu ciest na uliciach Zechenterova, 
Banská cesta, Nová dolina a Zámocké námestie. 
20. októbra, po odovzdaní staveniska cesty I/65, 
sa v prvom kole začalo s prácami na krajniciach a 
zvodidlách v smere na Krahule. Na tomto úseku 
je v pláne aj vysprávka cesty a výrub drevín.
Som tiež rád, že sme participovali pri oprave 
mimoúrovňových turistických trás na križovat-
ke žltej a červenej v Kremnických vrchoch, kde 
vďaka nadšencom prírody a  Kremnickému ba-
níckemu spolku aj v spolupráci s obcou Tajov, 
Klubom slovenských turistov a VÚC sa obnovili 
turistické trasy v časti, ktorú poznáme aj ako 
Gergelyho tunel. Nebudem vám viac prezrádzať,  
nájdite si čas na pekný výlet v jesennej prírode a 
posúďte, či sa nám to podarilo.
V novembri nás čaká prejednávanie rozpočtu na 
rok 2017, na ktorom v týchto dňoch intenzívne  
pracujeme.
Okrem toho však v tomto mesiaci prežijeme jed-
nu príjemnú udalosť, a to oslavy 688. výročia za-
loženia mesta Kremnica. Kultúrne a informačné 
centrum spolu s mestom pripravujú 17. novem-
bra Mestské slávnosti, ktoré sa ponesú v historic-
kom duchu. Srdečne týmto všetkých pozývam 
do historického sprievodu, ktorý sa začne eku-
menickou bohoslužbou v Evanjelickom kostole 
o 13.30 a pokračovať bude programom  na Mest-
skom hrade. 
Som presvedčený, že deti a aj nás, starších, po-
teší lampiónový sprievod, ktorý nám nostalgicky 
pripomenie časy nášho detstva.  Tak čo vy na to, 
rodičia a starí rodičia, pomôžeme doma deťom 
s prípravou lampiónov? Verím, že spoločne oslá-
vime "narodeniny" Kremnice, že sa stretneme v 
hojnom počte a užijeme si atmosféru, ktorú toto 
historické mesto ponúka.
Na záver mi dovoľte zaželať vám pokojné dni, 
ktoré  začiatkom novembra  patria spomienke 
zosnulým a Sviatku všetkých svätých. Prajem 
nám všetkým krásny zvyšok jesene.

Alexander Ferenčík
Primátor mesta Kremnica

alexander.ferencik@kremnica.sk
+421 903 808 560

Mestské 
slávnosti 2016

pokračovanie na strane 4
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Zber drevného odpadu
Mestský úrad v Kremnici v zmysle platného Všeobecne záväzného na-
riadenia mesta Kremnica č. 6/2016 o nakladaní s komunálnymi od-
padmi a drobnými stavebnými odpadmi  oznamuje občanom mesta 
Kremnica, že dňa 

 22.11.2016 
sa uskutoční zber drevného odpadu.

Zber je určený pre občanov mesta Kremnica, ktorí nemôžu tento od-
pad skompostovať, alebo použiť ako palivo.   
Konáre je potrebné upraviť na dĺžku max. 2m a pevne zviazať do balí-
kov s ručne manipulovateľnou hmotnosťou a vyložiť pred dom na vidi-
teľné miesto v určenom termíne zberu. 
Konáre, ktoré budú vyložené pred dom po termíne zberu, alebo ne-
budú v balíkoch určených rozmerov, nebudú odvezené.  

                                                                                           
 Oddelenie mestskej zelene

Vznikajúce protipovodňové opatrenia poslúžia aj ako 
turistická atrakcia
Už v tridsiatych rokoch 20. storočia vznikla v Kremnici iniciatíva o vybudovanie protipovodňového opatrenia, ktoré by regulovalo vodné toky v meste. Až takmer o 80 
rokov neskôr sa Mestské lesy Kremnica pustili do realizácie projektu, ktorý má vzniknúť v krahulskej doline na mieste pôvodnej vozovej cesty na Krahule.

Pôvodná myšlienka pochádza z roku 1938
„V najbližšej dobe zahájime reguláciu kremnických bys-
trín/potokov počnúc vyše píly v Bystrickej doline a na 
druhej strane mesta pri troch domkoch a v Novej doline 
cez mesto až po IV. šachtu. Táto práca bude trvať asi 4 ro-
ky...V budúcnosti nám neublížia povodne,“ píše sa v do-
kumentáciách mesta Kremnica z roku 1938. V tom čase 
už mesto počítalo s finančnou pôžičkou z ministerstva, 
projekt však nebol dokončený napriek impulzu, ktorým 
bola veľká povodeň v roku 1935. V roku 2014 však his-
tóriu začali oprašovať Mestské lesy Kremnica a dali sa na 
rekonštrukciu projektu, ktorý by mal slúžiť ako protipo-
vodňové opatrenie a zároveň turistická destinácia. Opra-
va troch prehrádzok na 300 metrovom úseku v krahulskej 
doline sa už začala, projekt by mal byť podľa slov riadi-
teľa Mestských lesov Karola Mutňanského dokončený 
do roku 2018, no do úvahy prichádza aj termín na jeseň 
2017. „Vzhľad areálu bude inšpirovaný architektúrou 30. 
rokov, chceli sme zachovať pôvodnú estetickú stránku,“ 
dopĺňa Mutňanský. 

Práce sa začali v roku 2014
Projekt sa Mestské lesy rozhodli zrealizovať už v roku 
2014. „Vtedy sme začali vybavovať stavebné povolenie, 
verejné obstarávanie a pripravovať projekt, ktorým sme 
zažiadali o finančnú podporu Ministerstvo pôdohospo-
dárstva,“ vysvetľuje začiatok procesu Mutňanský. Okrem 
toho bolo potrebné dohodnúť spoluprácu s Lesmi Slo-
venskej republiky, ktorým patrí lesná cesta a vodné toky 
na danom úseku. „V septembri 2015 sme získali právo-
platné stavebné povolenie a bolo ukončené verejné ob-
starávanie,“ hovorí Karol Mutňanský. Projekt protipovod-
ňových opatrení v krahulskej doline si financujú Mestské 
lesy Kremnica, ktoré to bude stáť 230 tisíc eur. Na rozhod-
nutie o finančnom príspevku Ministerstva pôdohospo-
dárstva podľa slov Mutňanského stále čakajú.

Areál by mal byť funkčný, ale aj príťažlivý pre cestovný 
ruch
Projektantom areálu je Gaston Ivanov z Banskej Bystrice, 
ktorý pristúpil k riešeniu vyhovujúcemu kritériám funk-
cie aj estetiky. „Okrem plne funkčných protipovodňových 
opatrení bude mať úsek charakter technickej pamiatky. 
Veríme, že sa z areálu stane turisticky atraktívna destiná-
cia, kde návštevníci nájdu príjemné miesto na rekreáciu a 
šport,“ vyjadril sa Mutňanský. Zároveň dodal, že na úseku 
sa budú nachádzať vodné plochy, lavičky, turistický chod-
ník či informačné tabule. Miesto s prehrádzkami by tak 
malo plniť účel zabraňovania povodniam, akú Kremnica 
zažila napríklad v júli tohto roku, no mohlo by byť aj prí-
ťažlivým lákadlom pre turistov.

Veronika Chrienová
foto: Mestské lesy Kremnica
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Protipožiarna bezpečnosť vo vykurovacom období
Jeseň nám začala nielen podľa astronomického kalendára, ale už aj typickým jesenným počasím  a  chladné a hmlisté rána sú  už na dennom poriadku. Cez deň ešte zubaté 
slniečko zahrieva, ale už aj tak sa nezadržateľne blíži čas vykurovacieho obdobia, ktoré je vo veľkej miere spojené so zvýšeným rizikom  vzniku požiarov. Tieto  bývajú často 
spôsobené práve prevádzkou vykurovacích spotrebičov. Vzhľadom k charakteru našej krajiny, dostupnosti a finančnej výhodnosti tuhého paliva sa po veľkom rozmachu 
plynofikácie opäť navracia klasické kúrenie na tuhé palivo. V súčasnej dobe sa hlavne v rodinných domoch,  rekreačných chatách  a penziónoch  využívajú na kúrenie rôzne 
druhy tepelných spotrebičov na tuhé palivo.

Pri prevádzke  palivových spotrebičov a používaní komí-
nov a dymovodov je potrebné dodržiavať ustanovenia  
všeobecne záväzného  právneho  predpisu – vyhl. MV 
SR č. 401/2007 Z.z. o technických podmienkach a poži-
adavkách na protipožiarnu bezpečnosť pri inštalácii a 
prevádzkovaní palivového spotrebiča, elektrotepelné-
ho spotrebiča a zariadenia ústredného vykurovania a pri 
výstavbe a používaní komína a dymovodu a o lehotách 
ich čistenia a vykonávania kontrol.
Pred začiatkom zimného vykurovacieho obdobia by sme 
chceli občanov upozorniť na hlavné zásady, ktoré je po-
trebné dodržiavať pri prevádzke vykurovacích spotrebi-
čov:
• zabezpečiť inštaláciu palivových spotrebičov spôso-

bom určeným výrobcom v dokumentácii k spotrebi-
ču

• dodržovať bezpečné vzdialenosti od vykurovacích 
telies a dymovodov podľa pokynov výrobcu 

• zabezpečiť inštaláciu vykurovacích telies na nehorľa-
vých podložkách a spôsobom určeným výrobcom  

• zabezpečiť vysýpanie popola  z vykurovacích telies 
zásadne do nehorľavých a uzatvárateľných nádob

• nepoužívať  k rozkurovaniu horľavé kvapaliny, najmä 
benzín, petrolej alebo denaturovaný lieh

• zabezpečiť neprekurovanie vykurovacích telies
• neskladovať horľavé materiály v blízkosti vykurova-

cích telies 
• udržiavať poriadok na povalách v blízkosti komínov 

a v pivniciach
• zabezpečiť používanie vykurovacích telies len v 

dobrom technickom stave 
• zabezpečiť pravidelnú kontrolu a čistenie komína.

Jednou z hlavných príčin vzniku požiarov je v takýchto 
prípadoch najmä neodborná, svojpomocná inštalácia 
spotrebiča, vlastná výroba ( murované kozuby ), ale i jeho 
napojenie do už existujúceho komína bez  prehodnote-
nia jeho úprav a nevykonávanie jeho odborného čistenia 
a kontroly poverenou osobou. Osoby, ktoré takto konajú, 
dúfajú, že to robia vo svoj prospech, ale v skutočnosti  sa 
dopúšťajú priestupku  na úseku ochrany pred požiarmi, 
pretože fyzické osoby sú povinné podľa § 14 ods.1 písm. 
h) zákona č. 314/2001 Z. z. o ochrane pred požiarmi v zne-
ní neskorších predpisov:  „ zabezpečovať pravidelné čiste-
nie a kontrolu komínov; zabezpečiť odborné preskúšanie 
komínov osobami s odbornou spôsobilosťou (kominár)...“  
a písm. i)  „dodržiavať technické podmienky a požiadavky 
na protipožiarnu bezpečnosť  pri inštalácii a prevádzko-
vaní palivových spotrebičov, elektrotepelných spotrebi-
čov a zariadení ústredného vykurovania a pri výstavbe a 
používaní komínov a dymovodov.....“

Čistenie a kontrola komína

Čistenie a kontrola komínov sa zabezpečuje v lehotách a 
spôsobom, ktorý ustanovuje vyhláška MV SR č. 401/2007 
Z.z. o technických podmienkach a požiadavkách na pro-
tipožiarnu bezpečnosť pri inštalácii a prevádzkovaní pa-
livového spotrebiča, elektrotepelného spotrebiča a zaria-
denia ústredného vykurovania a pri výstavbe a používaní 
komína a dymovodu a o lehotách ich čistenia a vykoná-
vania kontrol, podľa výkonu jednotlivých typov spotre-
bičov. Vzhľadom k tomu, že v stavbách fyzických osôb sa 
používajú skoro výhradne tepelné spotrebiče s výkonom 
do 50 kW lehoty kontroly a čistenia sú nasledovné: 
 

• komíny pre spotrebiče na tuhé a kvapalné palivá - 1x 
za 4 mesiace 

• komíny s vložkou pre spotrebiče na plynné palivá - 
1x za 12 mesiacov 

• komíny bez vložky pre spotrebiče na plynné palivá - 
1 x za 6 mesiacov. 

Na vykonávanie prác spojených s čistením, kontrolou 
a preskúšaním komína musí mať ten, kto ich vykonáva, 
vyhovujúce nástroje, prístroje a zariadenia. Nedostatky, 
zistené pri čistení a kontrole komína alebo dymovodu, 
sa uvedú v potvrdení alebo zápisom do denníka čistenia 
a kontroly. Ak sú zistené nedostatky závažného charak-
teru z pohľadu protipožiarnej bezpečnosti, komín alebo 
dymovod sa až do odstránenia nedostatku nemôže pou-
žívať. Odborné preskúšanie komína pred pripojením spo-
trebiča na komín musí vykonať odborne spôsobilá osoba. 
Potvrdenie o vykonaní čistenia a kontroly vydáva ten, kto 
čistenie a kontrolu vykonal, pri preskúšaní komína a dy-
movodu to vydáva odborne spôsobilá osoba. 
Samostatnou kapitolou je vypaľovanie komínov, ktoré 
sa môže vykonávať iba vo výnimočných prípadoch, ak 
nemožno odstrániť usadeniny spalín iným spôsobom. 
Komíny môže vypaľovať iba osoba, ktorá má odbornú 
spôsobilosť, s pomocou najmenej jednej ďalšej osoby. 
Vypaľovanie komína sa musí oznámiť obci.

Vážení spoluobčania, dúfame že naše dobre mienené 
rady padnú na úrodnú pôdu, lebo len ich dôsledným 
dodržiavaním predídete možnému vzniku požiarov vo 
Vašich domovoch. Veríme, že prežijete vykurovacie ob-
dobie bez požiarov a želáme Vám spokojné prežitie zim-
ného obdobia v  teple Vášho  domova.

Okresné riaditeľstvo HaZZ

Priestor pre volených predstaviteľov samosprávy

Každé spoločenstvo, mesto, región i národ má svojich hrdinov, ktorí talentom, odvahou alebo charakterom prekonali priemer. Existenciou takýchto ľudí sa treba pýšiť a 
inšpirovať. Niekde ich oceňujú medailami, ďakovnými listami, inde čestnými občianstvami a prirodzeným záujmom. A ako je to u nás? Keď občas počujem, ako dopadli 
velikáni včerajšku, príde mi to ako kuriozita. Ale keď spoznám osudy a príbehy týchto ľudí a pri rozhovore s nimi sa mi podarí odomknúť ich dušu, začnem lepšie chápať 
dnešok. Údel týchto ľudí nie je kuriozitou, ale prejavom našej povahy. Ľudí, ktorí nás presahujú, tu nemáme radi. Ľudí, ktorí majú potenciál posunúť nás niekam, až pričasto 
posúvame na okraj. A pritom ich miesta by mali byť niekde inde. Len nie na periférii záujmu. Toto sme my. Navonok oceľ a vo vnútri hniloba.
Aj preto sme sa v Knižnici Jána Kollára rozhodli predstaviť tu postupne zaujímavých ľudí. Predstaviť ich tak, ako ich nepoznáme. Tieto rozhovory robíme z úcty, pre pamäť 
a aj pre osobný vzťah. V apríli  sa nám podarilo „odomknúť“ docenta Karola Samuelčíka, v júnovom čísle akademického sochára Milana Ormandíka, dnes predstavíme 
zlatníka a reštaurátora Petra Mišíka a o mesiac... nebudem dopredu prezrádzať, nechajte sa prekvapiť. Samozrejme, že vzhľadom na obmedzený priestor tu - v novinách, 
uverejňujeme vždy len vybranú časť z celého rozhovoru. Knižnica JK bude však hľadať spôsob a priestor, ako vám ponúknuť rozhovory v ich plnej verzii. Prajem vám prí-
jemné jesenné čítanie.

Jaroslav Slašťan, poslanec MsZ:

Martin Novodomec, poslanec MsZ:

VOLEBNÁ KORUPCIA, už aj u nás v Kremnici

O pár dní uplynie polovica siedmeho, slobodne a demokraticky kreovaného volebného obdobia do orgánov samosprávy miest a obcí. Prišiel čas, kedy možno vyhodnotiť 
dosiahnuté úspechy pre mesto a život obyvateľov, s víziou a plánmi do druhej polovice. 17. novembra si pripomíname Deň boja za slobodu a demokraciu, ktorý je me-
mentom odvahy hektiky dní pre vytúženú demokraciu.
V posledných komunálnych voľbách v našom meste v novembri 2014 sme boli svedkom významne negatívneho fenoménu pre demokraciu - volebnej korupcie v podobe 
kupovania hlasov a nekalých, silne konfrontačných predvolebných praktík. Bolo to pošliapavanie demokracie, kde právo a spravodlivosť kapitulujú pod ťarchou korupcie a 
podvodu. Je pravdou, že dve osoby boli za volebnú korupciu právoplatne odsúdené. Jednalo sa však len o "malé ryby" a odhalenie celej korupčnej siete zostalo nepotres-
tané. Len naivný človek sa môže domnievať, že dvaja odsúdení chlapci to sami zorganizovali. Je zrejmé, že boli len pešiakmi a organizátori tak zostali utajení pred zrakmi 
verejnosti. Ani my, obyvatelia Kremnice, by sme nemali zostať ľahostajní k vážnym podozreniam z volebnej korupcie, lebo sa nám to môže v budúcnosti vypomstiť. Tí, ktorí 
takéto niečo zorganizovali, nemajú žiadne morálne ani iné zábrany a dokonca sú pripravení to zopakovať aj kedykoľvek v budúcnosti a budú vo svojom úsilí o získanie 
vplyvu v našom meste, ba aj o jeho ovládnutie pokračovať.
Vážení priatelia, milí Kremničania, 17. november nám pripomína historické chvíle, že demokratické hodnoty a princípy nie sú trvalé a je potrebné o ne neustále bojovať. Po-
sledná skúsenosť nám ukázala, že slobodné a demokratické voľby v Kremnici už nie sú samozrejmosťou a účasť na komunálnych voľbách všetkých poctivých obyvateľov, 
môže dať volebnej korupcii červenú, pretože tí čo dokážu pre získanie moci a vplyvu použiť všetky dostupné zákonné i nezákonné prostriedky, sa v budúcnosti nezastavia 
pred ničím.

10/2016
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slávnosti
688. výročie založenia mesta Kremnica

17. NOVEMBER 2016

Mestské

13.30 Ekumenická bohoslužba za Kremnicu
15.00 Historický sprievod na Mestský hrad

16.00 Odovzdávanie privilegiálnej listiny primátorovi 
mesta Kremnica

17.00 Lampiónový sprievod z Mestského hradu k MsKS
17.30 Kremnické divadlo v podzemí - Koza a kladivo 

  v MsKS (vstupné 5 Eur)

Návštevnosť Kremnice v letnej sezóne stúpla

10/2016

Atraktivita Kremnice ako turistickej destinácie sa potvrdila aj v letnej sezóne 2016. Návštevnosť expozícií NBS - Múzea mincí a medailí stúpla o približne 29%, turistické-
mu ruchu pomohli aj podujatia Dobýjanie mesta Kremnica a Kremnický jarmok a tradične aj Kremnické gagy. Pre rodiny s deťmi pribudli podujatia na Skalke.

Zmerali sme priemerného návštevníka
V rámci analýzy rozvoja cestovného ruchu v Kremnici 
prebehol v auguste v Kultúrnom a informačnom centre 
prieskum medzi návštevníkmi mesta. Z prieskumu vyply-
nulo, že viac ako 50% turistov v meste tvoria ženy, pričom 
najviac zastúpená je veková hranica od 30 do 50 rokov. 
Hoci návštevnosť v meste stúpla, až takmer 60% turistov 
sa v Kremnici na noc nezdrží. Motivácia návštevníkov k 
prenocovaniu v ubytovacích zariadeniach v Kremnici sa 
preto stáva jednou z priorít koncepcie rozvoja cestovné-
ho ruchu.

Priority koncepcie rozvoja cestovného ruchu v Kremnici 
v roku 2017
Dizajn manuál je spôsob, akým môže mesto Kremnica 
docieliť vlastnú identitu mesta turistického ruchu, oddy-
chu, zábavy. Preto sa vytvorenie vizuálneho imidžu mes-

ta stáva prvou prioritou, ktorej realizácia by mala uľahčiť 
identifikáciu Kremnice v záplave ostatných turistických 
destinácií najmä zahraničným návštevníkom.
Z dotazníka Kultúrneho a informačného centra z letnej 
sezóny 2016 vyplýva, že takmer 60% návštevníkov sa v 
Kremnici neubytuje. Prioritou je udržať návštevníka na 
minimálne jednu noc. Spôsobom realizácie tejto priority 
môže byť príprava nových turistických trás či príprava po-
nuky balíčkov a zájazdov.
Budovanie imidžu Kremnice ako destinácie cestovného 
ruchu je jednou z hlavných priorít. Predstavenie dizajn 
manuálu, organizácia rôznorodých podujatí, udržiavanie 
verejného priestranstva, budovanie pozitívneho imidžu 
mesta prostredníctvom informačných kanálov mesta, 
transparentnosť, mediálna komunikácia či pripravovaný 
projekt o cestvovnom ruchu na základných školách sú 
príkladom realizácie.

Skalka so svojimi bežeckými traťami je vyhľadávanou 
destináciou fanúšikmi tohto športu. Marketingová a me-
diálna podpora, predaj nálepiek, dizajn manuál Skalky, 
propagácia Skalky aj mimo sezóny prostredníctvom po-
dujatí sú aktivity, na ktoré sa v budúcom roku plánujeme 
zamerať.

Pozitívny vzťah k mestu je základom
17. novembra 2016 si pripomenieme 688. výročie založe-
nia nášho mesta. Pripravili sme pre všetkých Kremničanov 
aj pre tých, ktorí sa u nás cítia dobre, pestrý historický aj 
nehistorický program. Veríme, že sa nás veľa stretne v his-
torickom sprievode či pri programe na Mestskom hrade a 
uctíme si aj takýmto spôsobom naše krásne mesto. 

Veronika Chrienová

pokračovanie z titulnej strany

Rekonštrukcia ciest je financovaná z viacerých zdrojov
Na opravu ciest v celkovej výmere 3 400 m² na ulici Ru-
munskej armády, Továrenskej a Zlatej je vyčlenených 67 
000 eur, z čoho 36 000 eur pochádza z ušetrených finanč-
ných zdrojov z opravy strechy radnice, zvyšok si financuje 
oddelenie technických služieb. "Okrem toho oddelenie 
technických služieb každý rok opravuje výtlky približne 
vo výške 6 000 eur," dopĺňa Peter Grosch. 

Okrem ciest na rekonštruujú aj chodníky
Poslanci na tento rok v rozpočte vyčlenili 44 000 eur na 
opravu chodníkov v centre mesta. Oddelenie technických 
služieb začalo požiadavku riešiť začiatkom roka. "V prvom 
štvrťroku sme začali riešiť povolenia s Krajským pamiatko-
vým úradom, keďže úsek, ktorý sa rekonštruuje, sa nachá-
dza priamo v historickom centre," vysvetľuje Peter Grosch. 
Chodníky popri pamätníku SNP a popri detskom ihrisku 
technické služby začali opravovať v septembri, pričom v 
budúcom roku sa plánuje rekonštrukcia chodníka okolo 
parkoviska Jeleň a pravdepodobne aj popri Mestskom 
kultúrnom stredisku. "Chodníky budú po novom z čadičo-
vých kociek, ich profil tak bude pokračovať v štýle chod-
níka, ktorý vedie popri verejných WC," objasňuje vzhľad 
nových chodníkov Grosch. "Súčasťou opravy chodníkov 
budú aj nové obrubníky," doplnil.

Zameriavali sa aj cesty na iných uliciach
Podľa primátora mesta Alexandra Ferenčíka si mesto v 
tomto mesiaci nechalo externou firmou zamerať cesty na 
Zechenterovej ulici a na uliciach Banská cesta a Nová doli-
na. Po naprojektovaní a nacenení rekonštrukcie predmet-
ných vozoviek bude návrh prerokovaný zastupiteľstvom.

Na opravu chodníkov je 
vyčlenených 44 000 eur

Veronika Chrienová
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Ako plynie rok...

Minulý rok bol pilotným pokusom, ktorý sa ujal. Dievča-
tá Lenka Tučeková a Zuzka Roobová z IX.A a VII.A sú už 
skúsenými „harcovníčkami“ a popri nich sú tu Viktória 
Hašková a Vanda Karvašová z VIII.A. No tento školský rok 
sa pretrhlo vrece s talentami a už tu máme nové hlasy z 
ostatných ročníkov. Vyzerá to tak, že piatačky Laura Ďa-
novská, Ema Smolárová a Laura Balážová sa ujali svojich 
nových rolí nádejne. Uvidíme teda, ako sa rozhlasová zá-
kladňa rozšíri. Popri rozhlase pokračujeme ďalším roční-
kom nášho časopisu Rytmus školy. V týchto dňoch už je v 
ponuke jeho prvé tohtoročné farebné vydanie. Redakčná 
rada pod taktovkou pani učiteľky Fronkovej je bohatá. 
Žiaci si všetko chystajú sami od príspevkov cez grafické 
spracovanie. Prispievajú žiaci aj učitelia. 
Aktivity pokračujú v duchu plnenia projektov, ktoré sme 
začali už v predchádzajúcom období. Takto sa tešíme z ta-
bletov, interaktívnej tabule a notebooku v učebni fyziky 
z projektu Elektronizácia vzdelávacieho systému regio-
nálneho školstva – Digiškola, z projektu Moderné vzde-
lávanie, digitálne vzdelávanie pre všeobecnovzdelávacie 
predmety – Digitálny školník, máme notebook, repráky, 
interaktívnu tabuľu umiestnené v terajšej III. A. Zvyšova-
nie kvality vzdelávania na základných a stredných ško-
lách je cez NUCEM a ide o softvér nainštalovaný v počí-
tačových učebniach I. aj II. stupňa, kde prebiehajú cvičné 
testovania žiakov zatiaľ II. stupňa, ako dobrá príprava na 
oficiálne Testovania 5 alebo 9. V škole máme nainšta-
lovanú meteorologickú stanicu a na stránke školy je 
možné si pozrieť predpoveď počasia. Takže nech sa páči 
http://zsangykrc.edupage.org/text16/. Vyučovanie pre-
bieha prostredníctvom projektu A predsa sa hýbe, Tri 
svety, Čas strávený s knihou sa oplatí, Podpora polytech-
nickej výchovy na základných školách, Trieda v prírode s 
relaxačným priestorom, Internetový svet pod kontrolou 
- nadácia Orange, grantový program e-Školy pre bud-
úcnosť, kde škola získala profesionálny softvér na tvorbu 
a úpravu videa. V minulom školskom roku sme slávnostne 
otvorili priestor Zelenej učebne cez projekt SPP. A v tomto 
školskom roku budeme určite pokračovať v stretnutiach 
s našimi nádejnými prvákmi. Pozveme si ich aj tento rok 
nakuknúť na hodinu slovenčiny, chémie, angličtiny, infor-
matiky či telesnej výchovy. 
Začiatok školského roka prebiehal v duchu radostnej 
správy. Postúpili sme do druhého kola projektu SPP. Po-
stúpili sme do finálneho verejného hlasovania, kde pr-
vých päť projektov s najväčším počtom hlasov získava 
svoju sumu navrhnutú v projekte. V mesiaci september sa 
nám úspešne podarilo zahlasovať za náš projekt Rozhýb 
svoje telo cez nadáciu SPPoločne a získať viac ako 9000 
hlasov. Svoju priazeň nám prejavilo viac ako 3 000 ľudí a 

umiestnili sme sa na treťom mieste, čo nám zabezpečilo 
získať financie v hodnote 4731 eur. Ďakujeme touto ces-
tou všetkým, ktorí nám umožnili získať tieto financie na 
vybudovanie exteriérového športoviska. Týmto projek-
tom sa dosiahne väčší záber športových aktivít a možnos-
tí v našom regióne. Určený priestor bude lepšie využívaný 
na rozvoj športových talentov a rekreačných športovcov. 
Našou príkladnou zanietenosťou chceme žiakov posunúť 
k športovým aktivitám a k radosti z pohybu. Projekt bude 
zrealizovaný do konca mesiaca jún 2017.
Tento školský rok je vyhlásený za rok čitateľskej gramot-
nosti. Bohužiaľ deti majú stále viac problémov nielen s 
čítaním, ale najmä pochopením toho, čo čítajú.  A to im 
postupom času spôsobuje problémy nielen na hodinách 
slovenského jazyka, ale aj v iných predmetoch ako je na-
príklad biológia, dejepis, geografia či fyzika. Samozrejme, 
deficit v čítaní s porozumením sa odzrkadľuje aj v schop-
nosti poradiť si s textami či zmluvami v dospelom veku. 
Preto je dôležité venovať sa tejto téme. A tak budú v kaž-
dom vyučovacom predmete prebiehať aktivity zamerané 
na zlepšovanie čitateľskej gramotnosti. Budúcnosť našich 
detí nám nie je ľahostajná. 

Celý minulý školský rok prebiehal pod hlavičkou projek-
tu Porazíme šikanu – My sme jeden tím. Projekt bol vy-
hlásený ministerstvom školstva Zdravie a bezpečnosť na 
školách. Priniesol do školy viac priateľstva, spolupráce, to-
lerancie, lásky a spolupatričnosti. Určite chceme v tomto 
duchu pokračovať aj naďalej. 
V školskom roku 2016/ 2017 pridávame aktivity pre pod-
poru nášho zdravia v rámci projektu Zdravá škola. Slo-
venská sporiteľňa ako komerčná inštitúcia s ľudským roz-
merom vždy smerovala časť svojich aktivít a finančných 
prostriedkov do rozvoja celej spoločnosti. Od novembra 
2004 podporuje kultúru, vzdelávanie, vedu, šport, zdra-
vie, ochranu životného prostredia, charitatívne a filantro-
pické aktivity.  Práve Nadácia Slovenskej sporiteľne nám 
poskytla v rámci otvoreného grantu financie v hodnote 
2 500 eur. Financie budú určené na nákup kancelárskych 
potrieb, didaktickej techniky a pomôcok, športového 
náradia, látok, farieb a pod. Cieľom projektu je u žiakov 
našej školy rôznymi aktivitami ukázať zdravý životný štýl 
realizovať rôzne športové aktivity, ukázať žiakom sociálnu 
pomoc pre iné skupiny obyvateľstva nášho mesta. 
Čakajú nás aktivity počas celého školského roka. V me-
siaci september už prebehol napríklad deň mlieka v 
ŠKD, v októbri sme už absolvovali deň bez sladkostí, 14. 
októbra sme hodnotili zdravé desiaty. V nasledujúcich 
mesiacoch absolvujeme besedy v rámci projektu Sloven-
sko bez drog, ukážky prvej pomoci, športové dopoludnia 
s Novaškom, tvorivé dielne, aktivity na podporu pria-
teľskej atmosféry, zlepšenie systému hodnotenia stravo-
vania v školskej jedálni, tvorba násteniek na tému zdra-
vého stravovania a zdravého životného štýlu. To zahŕňa aj 
psychohygienu. Preto od októbra každý utorok v čase od 
8.00 – 10.00  pracuje na našej škole pani školská psycholo-
gička. O aktivitách Zdravej školy vás chystáme pravidelne 
informovať 
Vyvrcholením všetkých aktivít bude vianočný program 
pod názvom Ako plynie rok. Realizovaný bude v kine Akro-
pola 14.12.2016 pre širokú verejnosť. Časť programu bude 
sprostredkovaná pre starých ľudí v Domove dôchodcov v 
Kremnici. Prípravné aktivity budú realizované v rámci vy-
učovania a samozrejme aj v mimovyučovacom čase. U na-
šich žiakov očakávame prehĺbenie priateľských vzťahov 
medzi deťmi, vytváranie pozitívneho vzťahu k športu a 
prehĺbenie vzťahu k multikultúrnej výchove, k porozume-
niu tradíciám. Tešíme sa na účasť vás - všetkých priateľov 
školy, ktorí svojou prítomnosťou podporíte nás a vaše 
deti. Lebo tie sú najdôležitejšie, o tie nám ide predovšet-
kým. Aby sa cítili v našej škole spokojne, zdravo a šťastne. 

... a veru ani sme sa nenazdali a už tu máme v plnom prúde školský rok 2016/ 2017. A to už je jeho v poradí druhý mesiac! Veď o chvíľu budeme bilancovať jeho prvý štvrťrok! 
Čas plynie a my sme jeho súčasťou. Deň za dňom prichádzame – my učitelia aj naši žiaci – do tried, aby sme sa dozvedeli niečo nové – áno aj my učitelia, nielen žiaci. A ako 
inak ako s entuziazmom, nadšením, láskou, trpezlivosťou a ochotou. Snažíme sa, aby vyučovací proces neprebiehal len tak, stroho – memorovaním. Naši žiaci sú vnímaví, 
draví po vedomostiach, zručnostiach a chcú nasávať veľa nového. Preto sme radi, že naše úsilie mimo vyučovania, napríklad hodiny strávené nad vypracovávaním projek-
tov, prípravy kreatívnych hodín, chystania zaujímavých dní, besied, je oceňované šťastnými tvárami detí. No aj žiaci rozžiarujú tie naše učiteľské tváre. Pracujú s radosťou 
a nadšením na prípravách relácií v našom školskom rozhlase a každú stredu sa nám prihovárajú. 

Za kolektív ZŠ, Angyalova ulica
Ivana Šebeňová

Máte dnes narodeniny?
Máme pre vás darček!
Registrácia v knižnici 

ZDARMA
PRÍĎTE DO KNIŽNICE V DEŇ SVOJICH NARODENÍN S DOKLADOM TOTOŽNOSTI A MY VÁS ZAREGISTRUJEME A VYHOTOVÍME VÁM ČITATEĽSKÝ PREUKAZ ZDARMA.

KNIŽNÉ NOVINKY NAKUPUJEME PRAVIDELNE, BUDETE SI MAŤ Z ČOHO VYBERAŤ.
TEŠÍME SA NA VÁS. KOLEKTÍV KNIŽNICE.

10/2016



KULTÚRA INFORMAČNÝ MESAČNÍK SAMOSPRÁVY
KREMNICKÉ NOVINY6

Stretnutie prostredníctvom výstavy

Úspešných pätnásť  z 1. absolventov  v rokoch 1970 – 
1972 a dvaja z 1. pedagógov sa rozhodlo spoločne stret-
núť prostredníctvom výstavy formou salónu a pozvať tak 
na uvidenie sa a spomínanie nielen svojich spolužiakov. 
Vernisáž výstavy sa uskutoční  24. novembra 2016 o 16.00 
v galérii NBS-Múzea mincí a medailí, kde ste aj Vy srdečne 
pozvaní.  V spolupráci so zástupcami  jednotlivých roční-
kov absolventov P. Károlym, O. Ďurianom a V. Pirchalom 

výstavu za múzeum pripravila Mgr. Janka Kolláriková. 
Svojimi výtvarnými dielami z pestrej palety výtvarných 
výrazových prostriedkov maliarstva, sochárstva, dizajnu a 
umeleckého remesla sa budú prezentovať:  akad. sochár 
Vladimír Durbák, Mgr. Ondrej Ďurian, Ladislav Jurovatý, 
Pavel Károly, Peter Klaudíny, Marcela Korkošová, Július 
Mojžiš, akad. sochár. Juraj Opršal, akad. maliar Viliam Pir-
chala, Mária Poldaufová, akad. maliar Jindřich Prášil,  Ivan 

Riabič, Prof. akad. maliar Milan Sokol, Ján Volka, Soňa Ze-
mánková, Ján Korkoš a akad. sochár Milan Ormandík. 
Výstava podporuje myšlienku kolektívneho stretávania 
sa kontinuálne tvoriacich a výrazných umelcov doma i vo 
svete z radov absolventov SUPŠ (SŠÚV) na pôde kremnic-
kého múzea. Prvú si budete môcť pozrieť do 27. januára 
2017.

V školskom roku 2016/2017 si kremnická SŠÚV alias Stredná umelecko-priemyselná škola v Kremnici historicky píše 50-ty rok svojej existencie. Absolventi školy, ktorí tvoria 
naprieč generáciám jednu “šupkársku“ rodinu, sa pre základy, ktoré v nej dostali a tvorivý prístup k riešeniu problémov, v živote nestratia. 

STRETNUTIE V ROKOCH PO ROKOCH / 
24. 11. 2016 - 27. 1. 2017 / Galéria NBS-MMM Kremnica

Janka Kolláriková

Jeseň v múzeu
Už deviatu jeseň otvárame dvere múzea špeciálne pre našich seniorov, aby sme im uká-
zali, čo v múzeu máme a zároveň, aby sme sa od nich niečo naučili, načerpali zo stud-
nice ich poznania a životných skúseností. Tejto jesene srdečne pozývame všetkých se-
niorov do expozície Líce a rub peňazí, kde sa porozprávame na tému: „Peniaze v našich 
životoch“ a pozrieme si najnovšiu časť expozície. Zároveň prosíme všetkých, ktorí sa do 
múzea chystajú, aby doma pohľadali mincu, ktorá už nie je platná. Spoločne sa pokúsime 
premeniť jej význam z neplatného platidla na niečo, čo ešte môže poslúžiť. 
Stretneme sa:
• Členovia Klubu dôchodcov v Hornej Vsi 9. novembra 2016 /streda/ o 10.00 hod.
• Členovia Klubu dôchodcov v Kremnici  10. novembra 2016 /štvrtok/ o 9.30 hod. 

Tešíme sa na vás v NBS – Múzeu mincí a medailí Kremnica!

foto: Ivan Čillík

KREMNICKÉ DIVADLO 
V PODZEMÍ n.o.                                          

uvádza
nový autorský kabaret 

o stave našej mysle
na tému 

sebectvo versus solidarita

Autori:
Michal Havran 
Péter Hunčík

Jana Ondrušová 
a kolektív hercov 

KDvP/AND

Scenár a dramaturgia: Ján Fakla
Scénografia a kostýmy: Dušan Krnáč

Karikatúry: Mikuláš Sliacky
Hudba: Andrea Bučko 

Texty piesní: František Malec
Pohybová spolupráca: Michaela Motlochová

Svetlo a zvuk: Eniac

Réžia: Jana Mikitková

Účinkujú: 
Alica Bukovčanová 
Tereza Mandzáková 
Jakub Matejčík 
Miroslav Mihálek
Dominika Sándorová

Premiéry:
30. september 2016 o 17:00  
Rubigall, Banská Štiavnica
17. november 2016 o 17:00  
MsKS Kremnica

Inscenáciu z verejných 
zdrojov podporil Fond 

na podporu umenia

10/2016
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Banskobystrický samosprávny kraj 

Knižnica Jána Kollára, Kremnica 

 

Noc s Andersenom 2017  
 

 

 

 

 

 

 

Deti, chcete prenocovať v knižnici? 

  
Noc s Andersenom 2017 sa pomaličky k nám blíži.  

Uprednostníme tie z vás, ktoré prečítajú čo najviac 
kníh.  

Tak šup – šup, vrhnite sa do požičiavania  

a do čítania. 

Začnite už dnes :) 

Žiaci z celého Slovenska z Klubov Stromu života mali za 
úlohu objaviť povestných (super) hrdinov a obludy po-
mocou bádania, komiksu a remesiel starých majstrov. 
Najskôr začali pri kremnickom potoku, kde sa mal ukázať 
vodník, ktorý zobral prednedávnom so sebou celú cestu 
na Kremnické Bane. No veru neukázal sa, tak isto ani stri-
gy, asi pre nepriaznivé počasie. Kopec „Šibák“ ukázal veľ-
kú super obrovú stopu, čierna pálivá mačka sa objavila na 
zámku a majster, ktorý od úžasu, aká je Kremnica z výšky 
krásna, vypadol zo strechy zámku. Skúpa pani s prasačou 
hlavou posielala pozdrav z okna pod zámkom. 
V škole úžitkového výtvarníctva sa nám podarilo vymyslieť 
a nakresliť niekoľko vtipných a akčních komiksov, kde si na-

príklad pomýli vodníka s vodnou „gebudzinou“, alebo kde 
kremnickí hasiči prekvapili čiernu mačku pri podpaľovaní 
Kremnice. Tentokrát neostali len tri domky pokope. Mode-
lovňa bola taktiež využíta do prasknutia. Hlinených super 
hrdinov a oblúd sa vymodelovalo neúrekom a takmer na 
profesionálnej úrovni. Správnemu superhrdinovi nesmie 
chýbať poriadny čarovný prsteň a tých sa podarilo vyrobiť 
veľké množstvo, skoro na každý prst ruky, majestntátnych 
a v rôznorodých štýloch. Jednoduché drevené hračky 
v tvaroch kremnických domov sa rezali, pílili a maľovali 
jedna radosť.  Horúce ohnivé jazyky z kováčskej pece do-
tvárali najväčší superhrdinský pocit. Dievčatá aj chlapci 
búchali bez zábran po roztavenom železe a vytvárali do-

slova umelecké superhrdinské náčinia.
Super workshop bol super! Po jeho absolvovaní si so se-
bou berieme bohaté, zlaté a superhrdinské skúsenosti. 
Chcem sa poďakovať Stromu života a to Stanke Blahovej, 
Jozefovi Kahanovi a Richardovi Weberovi. Hlavne taktiež 
celej škole úžitkového výtvarníctva v Kremnici a to špe-
ciálne pani riaditeľke Kataríne Luptákovej a super lek-
torom Jurajovi Cinkaničovi, Michaele Dankovej, Andrei 
Rolkovej a Jánovi Arendárikovi, super učiteľom a ich žia-
kom i pani kuchárke.
Teším sa na najbližší super workshop a hádam sa mi po-
darí zapojiť aj naše školy.

Čierna mačka, skúpa pani s prasačou hlavou, tri strigy, vodník, majster zo zámku a super obor ako staré i nové kremnické povesti ožili v piatok a sobotu 14. a 15. októbra v 
tenkých uličkách, na zámku, na námestí i v škole úžitkového výtvarníctva v Kremnici.

Kremnický super workshop

Tomáš Eniac Cíger
foto: Richard Weber
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November v kine Akropola

Filmy, koncerty, divadlo...pod jednou strechou

Filmy

Spojené štáty lásky Komorná Mustang 5 October

STREDA 2.11. o 19.00
PROJEKT 100
Poľsko, 1990. Prvý euforický rok 
slobody, ale tiež neistá budúcnosť. 
Štyri, na prvý pohľad šťastné ženy, 
v rôznom veku sa rozhodnú, že je 
čas zmeniť život a splniť si sny.

Poľsko / Švédsko, 2016, far., 104 min 

STREDA 9.11. o 19.00
PROJEKT 100
Film je kórejskou interpretáciou 
románu Zlodejka od spisovateľky 
Sarah Waters. Je príbehom mladej 
ženy, ktorá sa stáva slúžkou ta-
jomnej bohatej japonskej dedičky.

Južná Kórea, 2016, far., 144 min

STREDA 16.11. o 19.00
PROJEKT 100
Dedina na severe Turecka, začia-
tok leta. Po dedine začnú kolovať 
správy o domnelých nemravnos-
tiach a nevinná hra rýchlo pre-
rastie do škandálu s nečakanými 
následkami. 
FR / Nem. / Tur., 2015, far., 94 min

STREDA 23.11. o 19.00
PROJEKT 100
Tichý príbeh o mužovi, ktorý čaká 
na dôležitú operáciu. Keď sa doz-
vie, že mu možno ostáva iba pár 
mesiacov života, vydá sa na cestu 
bez cieľa, no s „konečným termí-
nom“, ktorým je 5. október.
ČR/ Slovensko, 2016, far., 61 min

Predstavenie

19. november 19.00

Zlatá baňa

4. november 20.00 Filmový festival

Skvelá komédia, ktorá sa odohráva v atrak-
tívnom prostredí “okrášľovacej” kliniky. 
Dovolí Vám nazrieť do života lekárov a ich 
rodín. Viete, čo všetko sú ľudia ochotni 
podstúpiť za peniaze? V dnešnej dobe sú 
rôzne možnosti ako si dobre a rýchlo zaro-
biť. Ale čo ak by Váš najlepší priateľ / pria-
teľka prišla s bizarnou ponukou, ktorá vy-
ráža dych , no zároveň sa ťažko odmieta?

Nespoznaný

STREDA 30.11. o 19.00 a 
SOBOTA 3.12. o 19.00 
Film je intímnym rezom do života 
legendárneho speváka Richarda 
Müllera na pozadí jeho koncertné-
ho turné s kapelou Fragile.

Slovensko, 2016, 84 min

Koncerty

Homes
Fingerstyle akustický 

gitarový koncert

4. november 20.00

12.november 
o 16.30
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Rok nepriaznivý pre ovocinárov priniesol nadúrodu zeleniny
Aký bol tento rok pre záhradkárov? To bola najčastejšia otázka pred zahájením výstavy Kremnické jablko 2016. Odpoveďou bola účasť záhradkárov, ktorí v dňoch 10. – 14. 
októbra v Mestskom kultúrnom stredisku prezentovali svoje dopestované ovocie a zeleninu.

Jarné mrazy znehodnotili alebo úplne zničili čerešne aj 
slivky. Jablone a hrušky, ktoré nepostihli tak výrazne mra-
zové dni prežili v niektorých lokalitách. Môžeme konštato-
vať, že pre ovocie bol rok 2016 zlý. Opakom bola úroda ze-
leniny. Primeraná vlaha, dostatok slniečka pestovateľom 
zeleniny priniesli dobrú, ba až nadpriemernú úrodu.  
Kremnické jablko 2016 slávnostne otvoril primátor mesta 
Alexander Ferenčík za účasti čestného predsedu Republi-
kového výboru SZZ profesora Ivana Hričovského a tajom-
níka RV SZZ Juraja Korčeka. Počas výstavy navštívil Krem-
nicu aj Ing. Július Forsthoffer PhD. – najznámejší odborník 
na pálenie destilátov v pestovateľských páleniciach na 
Slovensku. Výstavy sa zúčastnilo 52 záhradkárov, ktorí pri-
niesli spolu 222 exponátov. Z toho bolo vystavených 17 
destilátov, 6 aranžmánov, bonsaj, figovník, 6 exponátov 
drobného ovocia a iba 2 exponáty hrozna. Aj napriek ťaž-
kému roku pre pestovateľov ovocia, záhradkári priniesli 
107 vzoriek jabĺk. Neprevládali Rubíny a Rubinoly ako v 
minulých rokoch. Ako najkrajšie jablko roka 2016 bolo vy-
hodnotené jablko Jonagored, ktoré dopestoval Radoslav 
Ertl vo svojej záhradke na Rembízi. Vo väčšom počte  boli 
vystavené jablká odrody Jonathan a Ontário, na ktorých 
si môžu pochutnať najmä diabetici. Hodnotiacej  komisii 
sa páčili tiež jablká Jonagold Red, Florina a jablká zvon-
kové. Ak sme sa v roku 2015 tešili z dobrej úrody hrušiek, 
v tomto roku  záhradkári vystavili len 16 exponátov toh-
to ovocia. Najlepšie bola ohodnotená hruška Parížanka, 
ktorá sa urodila Eve Fronkovej v záhradkárskej osade Špi-
tálske. V kategórii zelenina sme na výstave mohli vidieť 
nadpriemerný paštrnák, zemiaky, cviklu, petržlen, mrkvu. 
Dôkazom, že sa zelenine v tomto roku darilo, boli vystave-
né uhorky indické, ktoré k svojmu rastu potrebujú najmä 
vlhko a teplo. Divákom sa páčili tiež papriky a paradajky 
dopestované v kremnických záhradkách. Nechýbali ani 

veľké tekvice. Ozdobené tekvice Tatiany Slaninovej z Ne-
voľného získali v tajnom hlasovaní Cenu diváka. 
V ostatných rokoch majú na výstave svoje miesto aranž-
mány. Veľmi vhodne a esteticky dotvárajú atmosféru 
priestoru. V tejto kategórii sa v tomto roku najviac prezen-
tovali kremnické školy. A práve tu vznikol pri ich hodnote-
ní asi najväčší spor – koho vyzdvihnúť, kto je najlepší. Táto 
kategória sa hodnotí vari najťažie a málokedy sa verdikt 
poroty stotožňuje s názormi návštevníkov. Všetky boli 
krásne nápadité a originálne. Porota napokon najlepšie 
ocenila mini záhradky Základnej školy Pavla Križku, kto-
ré vyhotovili samotní žiaci. Domov dôchodcov a Domov 
sociálnych služieb v Kremnici sa tentokrát zameral na vý-
robu vankúšov s ovocinárskou a zeleninárskou tematikou, 
ktoré potom venoval víťazom v jednotlivých kategóriách. 
Deti z Materskej školy na Dolnej ulici s elokovaným pra-
coviskom na ulici J. Langsfelda priniesli svojich pandrláči-
kov, figúrky a všetko to, čo sa im páči pri práci v záhrade, 
keď pomáhajú svojim rodičom a starým rodičom. Žiaci 
Základnej školy na Angyalovej ulici spolu s rodičmi vyho-
tovili veselé a originálne záhradné strašiaky, ktoré sa stali 
asi najfotografovanejšími objektmi na výstave. Aj Špeciál-
na základná škola internátna prichádza každý rok s niečím 
novým. Jej „Duch záhrad“ si získal veľké sympatie záhrad-
károv aj organizátorov. 
Z destilátov  bolo v tomto roku vystavených až 27 vzoriek. 
Okrem vín a likérov to boli ochutené destiláty ako trnko-
vica, dulovica alebo destilát obohatený o liečivú palinu. 
Základná organizácia SZZ venovala svoju cenu exponátu 
„ Kôš s paradajkami“ dopestovanými rodinou Négerovou 
v lokalite pod Kalváriou. Na Kremnickom jablku bola pr-
výkrát udelená aj „Cena primátora mesta Kremnica“, ktorú 
Alexander Ferenčík venoval Danielovi Groschovi za buk 
– bonsai. Z množstva hlasujúcich divákov za najkrajší ex-

ponát (Cena diváka) bol po prvýkrát vylosovaný jeden 
návštevník, ktorý získal vecnú cenu. Týmto šťastlivcom sa 
stal Marko Michalka z Kremnice.  
Piatkové popoludnie na výstave patrilo hodnoteniu a 
oceneným víťazom. Svojím programom ho prišli obohatiť 
žiaci ZUŠ  J. L. Bellu pod vedením riaditeľa Mareka Žufku. 
Hudobno - dramatický  odbor  pripravil pásmo pesničiek 
a básničiek. Svoje vystúpenie predviedli aj najmenšie de-
tičky z folklórneho súboru Dukátik. Aj tento rok prišiel 
pozdraviť Kremnické jablko jeho dlhoročný fanúšik Béla 
Szelmécki z Várpaloty,  ktorý na pódiu ukázal ako sa bavia 
naši priatelia z maďarského regiónu.  
Októbrová výstava ovocia a zeleniny v Kremnici má svoj 
význam a svoju tradíciu. Svedčí o tom nielen každoročne 
pribudajúci počet vystavovateľov a návštevníkov, ale aj 
priazeň členov RV SZZ, ktorí ju hodnotia veľmi vysoko. 
Veľkú zásluhu na tom má aj dlhoročná veľmi dobrá spo-
lupráca mesta Kremnica so Základnou organizáciou SZZ. 
Nemalý podiel na jej úspešnom priebehu majú členovia 
záhradkári, ktorí obetavo počas celého týždňa zabezpe-
čujú chod výstavy – službu v sále a pri občerstvení. Ná-
vštevníci – najmä deti miestnych škôl predstavujú nápor, 
ktorý veľmi poteší no zároveň vyžaduje aj neustálu pozor-
nosť. Veď v tomto roku sa len počas 1 a pol hodiny minulo 
takmer 25 l jablčného muštu. Organizátori – mesto Krem-
nica a ZO SZZ ďakujú všetkým účastníkom, vystavova-
teľom, návštevníkom aj sympatizantom. Obzvlášť ďakujú 
sponzorom: DDaDSS v Kremnici, Martinovi Varhaňovské-
mu – Kremnický Ringbürger, Róbertovi Rothovi –záhrad-
níctvo ALPINUM Horná Ves, oddeleniu mestskej zelene 
pri MsÚ v Kremnici, Kataríne Valentovej, Erike Neuschlovej 
a Libuši Daubnerovej za poskytnutú kvetinovú výzdobu. 

VYHODNOTENIE KREMNICKÉHO JABLKA 2016

Kategória drobné ovocie:
5. Viera Mišíková – orechy vlašské 
4.    Ján Brosch – maliny a černice 
3.    Mária Ťahúnová – jahody 
2.    Milan Benča – hrozno modré 
1.    Ladislav Beňo – slivky 

Kategória zelenina:
5.    Radoslav Ertl – kel neskorý 
4.    Valéria Lichtnerová – cvikla červená 
3.    Alžbeta Miková– uhorka indická 
2.     Erika Neuschlová – zemiaky Agria 
1.     Mária Ťahúnová  – paštrnák 

Kategória hruška:
5. Eva Danková – dula hrušková
4. František Friebert – hruška Erika
3.   Ladislav Beňo – hruška Konferencia
2.    Ján Hudec – hruška Lucasova 
1. Eva Fronková – hruška Parížanka 

Kategória aranžmány:
5.    Špeciálna základná škola internátna v Kremnici 
4.   Základná škola na Angyalovej ulici v Kremnici 
3.    Materská škola na Dolnej ulici s elokovaným  
 pracoviskom na Ulici J. Langsfelda
2.    Domov dôchodcov a Domov sociálnych služieb  
 v Kremnici
1.    Základná škola Pavla Križku v Kremnici 

Kategória destiláty, likéry, vína:
5.  Helmut Gretsch – víno z čiernych ríbezlí
4.    Viliam Kotlárik – dulovica
3. Ing. Jozef Lichtner – liečivá palina
2. Viliam Kotlárik – slivovica 
1.    Ondrej Kňažko – trnkovica 

Kategória jablko:
5.    Mária Kolenčíková – jablko zvonkové
4. Milan Farko – jablko Florina
3. Ján Hudec – jablko Jonagold Red 
2. Ján Necpal – jablko Rubín 
1. Radoslav Ertl – jablko Jonagored

Jozef Lichtner a Svetlana Šverhová
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POTULKY   
SVETOM

NAINITAL

Ako ich nepoznáme 

Jaroslav Slašťan
Knižnica Jána Kollára v Kremnici

Reštaurátorstvo chápe ako poslanie a služ-
bu. Tejto zaujímavej a zároveň náročnej 
práci sa venuje viac ako štyridsať rokov. Po-
čas štúdia na turnovskej priemyselnej škole 
nadobudol dostatok  vedomostí. Neskôr 
ich odovzdával študentom novozaloženej 
kremnickej umeleckej školy. Jeho tvorba je 
zaujímavá, unikátna a nenapodobiteľná. 
Podieľal sa na obnove významných sakrál-
nych diel na Slovensku. Reštaurátor, zlatník, 
historik, umelec, šperkár a bývalý pedagóg 
kremnickej umeleckej školy PETER MIŠÍK.

Prečo si sa rozhodol pre zlatníctvo? Mali 
ste v rodine zlatníka?
Nie. Vždy ma bavili dejiny a výtvarné ume-
nie. Keďže na Slovensku žiadna stredná 
škola so zlatníckou špecializáciou neexisto-
vala, po skončení základnej školy v Ivanke 
pri Dunaji som odišiel študovať zlatníctvo 
do českého Turnova na Strednú priemysel-

nú školu pre umelecké spracovanie kovov 
a kameňov. Získal som tam skvelé vedo-
mosti aj o starých zlatníckych technikách. 
Školu mi poradil a podporoval ma na nej 
otcov brat Ladislav Mišík. Ani strýko nebol 
zlatníkom, ale „šéfoval“ bratislavskému 
Zlatokovu, do ktorého som po maturite 
nastúpil do zamestnania. Od starších, sk-
úsených zlatníckych majstrov som sa do-
zvedel mnoho užitočného. Nikdy som sa 
nehanbil na niečo sa spýtať.

Učili ste sa v Turnove aj reštaurovať?
Na reštaurovanie zlatníckych pamiatok 
vo vtedajšom Československu neexisto-
vala žiadna stredná ani vysoká škola. Na 
turnovskej škole som otázkami o starých 
zlatníckych technológiách často „otravo-
val“ svojich učiteľov zlatníctva a striebor-
níctva Ťukala, Jambora, Zouplnu a hlavne 
profesora Valeša, ktorý bol považovaný za 
najlepšieho českého špecialistu na všetky 
zlatnícke techniky a technológie. Veľa som 
sa tým naučil aj nad rámec školských os-
nov. Mal som záujem o staré práce a chcel 
som ich vedieť aj opravovať. To ma bavilo. 
Vtedy som však ešte nevedel, ako veľmi sa 
mi to zíde pri vyučovaní zlatníctva v Krem-
nici a hlavne pri „celoživotnom“ reštauro-
vaní. 

Ako si sa dostal k reštaurovaniu zlatníc-
kych pamiatok?
Už ako zamestnanec Zlatokovu som sa 
zoznámil s doktorkou Evou Toranovou, 
najlepšou slovenskou vedeckou pracov-
níčkou v oblasti starých zlatníckych diel, 
o ktorých napísala aj doteraz „neprekona-
nú“ knihu Zlatníctvo na Slovensku, s kto-
rou som mal česť jej odborne pomáhať. 

Pri príležitosti výstavy Zlatnícke cechy na 
Slovensku si ma „otestovala“, keď mi dala 
zreštaurovať viaceré menej poškodené 
pamiatky. Mal som vrodenú, asi nesympa-
tickú pracovnú „puntičkársku dôslednosť“ 
a tá sa mi pri reštaurovaní hodila. Dobré 
výsledky na týchto prácach mi pomohli k 
prijatiu do Zväzu slovenských výtvarných 
umelcov. Na vlastnú šperkársku tvorbu 
som mal čas až o mnoho rokov neskôr.

Kedy si prišiel učiť do Kremnice?
Po šiestich rokoch v Čechách strávených 
na škole a na povinnej základnej vojenskej 
službe som s obľubou často vyhlasoval, že 
svoje rodné mesto už do smrti nikdy neo-
pustím. Aj na mňa platia porekadlá: „Nikdy 
nehovor nikdy“ a „Zariekaného chleba sa 
najviac naješ“.
V roku 1966 v Kremnici vznikla Stredná 
umeleckopriemyselná škola s „ryteckým“ a 
„kováčskym“ oddelením. Aj keď v Kremnici 
nepôsobil žiadny zlatník a nemali odbor-
ného učiteľa zlatníctva, v septembri 1967 
na škole začali študovať aj budúci zlatníci. 
Učiteľa zlatníctva im zastupoval vynikajúci 
rytec Štefan Groš a kováč (rytec) Ján Kor-
koš. Pri hľadaní prvého učiteľa zlatníctva 
prišli aj za mnou do Zlatokovu. Moja prvá 
odpoveď bolo spomenuté „Nikdy“. Zname-
nalo by to pre mňa zníženie finančných 
príjmov. Pri ich opakovaných návštevách 
som sa dal nahovoriť „aspoň na jednu“ 
návštevu Kremnice, aby som študentom a 
zastupujúcemu učiteľovi vysvetlil a mohol 
ukázať, že ako a čo sa vlastne zatiaľ majú 
učiť dovtedy, kým budú mať odborného 
učiteľa zlatníctva. Zakladateľ a prvý riaditeľ 
školy Ľudovít Leitner ma hneď veľmi pre-
sviedčal, „aby som sa obetoval pre sloven-

ské zlatníctvo“ a prišiel do Kremnice učiť 
aspoň na jeden rok, kým si učiteľa zoženú v 
Čechách. Nastúpil som 1. septembra 1968. 
Riaditeľom už bol akad. mal. Karol Zábra-
dy. Po riaditeľoch a Jánovi Korkošovi som 
sa stal druhým interným učiteľom SUPŠ. 
Ostatní učitelia boli externisti z iných 
kremnických škôl a z mincovne.    

Aké boli začiatky v Kremnici?
Po všetkých stránkach veľmi ťažké. Chý-
bala mi Bratislava. „Zlatníckou dielňou“ 
bola nevybavená dielňa na prízemí „novej“ 
základnej školy. Učilo sa na vyradených, 
rozkývaných jedálenských stolíkoch. Do 
prázdnej, vtedy opravovanej budovy gym-
názia sme prišli do holých stien. Navrhol 
a dal som vyrobiť zlatnícke, ale aj rytecké 
stoly, zháňal stoličky, skrinky, základné 
zlatnícke náradie a stroje. Pri výrobe - bez 
devíz vtedy nezohnateľných pomôcok mi 
museli pomáhať aj žiaci. Na pomaturitných 
stretnutiach mi to doteraz polovážne - po-
ložartom vytýkajú. Budovaniu zlatníckej 
dielne školy som venoval desať rokov svoj-
ho života. Prvých päť rokov som tam robil 
skoro každý deň do noci, aj cez víkendy. 
Začalo ma baviť prekonávať ťažké prekáž-
ky. Dvojmesačné letné prázdniny, žiadnu 
dovolenku som nemal, musel som stihnúť 
pripraviť učebné pomôcky, zlatnícku diel-
ňu na ďalší školský rok, aby sa študenti mali 
čo a na čom učiť ďalšie a ďalšie zlatnícke 
techniky. O tom by sa dalo dlho hovoriť... 
„Odmenou“ pre mňa boli len výborné vý-
sledky „mojej“ školy na medzinárodných 
výstavách. Kremnicu som si obľúbil, zostal 
som v nej navždy...

V novej rubrike predstavíme ľudí, ktorých takmer denne stretávame v našich uliciach. Ľudí, ktorých pohľad, práca, tvorba a vnímanie sveta si zaslúžia pozornosť. A mno-
hokrát náš obdiv. Knižnica Jána Kollára bude pozorne hľadať a snažiť sa predstaviť Vám ľudí z nášho mesta tak, ako ich mnohokrát nepoznáme.

Nainital je obľúbeným horským rezortom mnohých do-
volenkujúcich. Nájdete v ňom vulkanické jazero, pripomí-
najúce stopu Yetiho, pokojné zákutia s krásnymi výhľad-
mi, ale i pulzujúci život. Akoby sa toto mestečko s prvkami 
anglickej architektúry ani nenachádzalo v nadmorskej 
výške 1938 metrov, na úpätí Himalájí.
Mohli sme sa na ne pozerať kľudne aj celý deň a stále 

by sme našli niečo nové, niečo čo by nás nadchlo. Tieto 
veľhory, najvyššie na svete, boli teraz tu na dosah ruky. No 
predsa tak ďaleko. Aj napriek tomu som však cítila ich silu 
a majestátnosť, pred ktorou som len pokorne sklonila hla-
vu. Moc prírody. Niečoho, čomu ste podriadený. Pohľad 
na ne vo mne vyvolal pocit silného rešpektu, no zároveň 
ma neskutočne priťahovali. Až tu som si uvedomila pravý 

význam slova "obdivuhodné". Tieto hory ma ohromili. Cí-
tila som sa pri nich malá a bezvýznamná, no pri tom všet-
kom dokázali pôsobiť pokojným dojmom. Len si tam tak 
stáli a mali ma v paži. Raz si ich pochodím krížom-krážom. 
Raz. Všetko má svoj čas.

Martina Trginová
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Pripravme sa - opäť je tu chrípková sezóna
Pracovníci oddelenia epidemiológie RÚVZ v SR monitorujú celoročne výskyt akútnych ochorení dýchacích ciest a z nich chrípke podobných ochorení na základe hlásení 
všeobecných lekárov. Chrípková sezóna oficiálne začína od 40. kalendárneho týždňa a končí koncom apríla. 

O chrípke sa každoročne veľa hovorí a píše, no aj napriek 
tomu, nie každému je jasný rozdiel medzi ňou a bežným 
prechladnutím. Chrípka je vírusové ochorenie s krátkym 
inkubačným časom, vypukne náhle z plného zdravia a 
prejavuje sa celkovou slabosťou s bolesťami svalov a kĺ-
bov sprevádzaných  teplotou nad 38 ºC, často až 40 ºC. 
Vysoké teploty pretrvávajú niekoľko dní a po 2 – 3 dňoch 
od prejavenia sa prvých príznakov sa pridružujú bolesti 
hrdla a kašeľ, pričom nádcha ani nemusí byť. Ochorenie sa 
šíri kvapôčkami hlienu, ktoré sa dostávajú do vzduchu pri 
kýchaní, kašľaní a rozprávaní a doletia do 2m. Nepriamo 
sa vírus šíri predmetmi kontaminovanými hlienom z dý-
chacích ciest chorého rukami,  pri ošetrovaní, predmetmi 
bežného používania. Vírus je odolný voči vyschnutiu a v 
prachu prežíva pri izbovej teplote aj niekoľko dní. Na ode-
ve, papieri a vreckovke prežíva do 12 hodín, na tvrdých a 
hladkých povrchoch až do 48 hodín.
Najúčinnejšou prevenciou proti chrípke je očkovanie. Na 
chrípku antibiotiká nezaberajú. Pri ochorení si musí sám 
organizmus poradiť za pomoci tabletiek proti horúčke, 
vitamínmi a najmä pobytom v posteli. Chrípka sa nesmie 

podceňovať, pretože sa môžu pridružiť komplikácie ako 
zápal horných aj dolných dýchacích ciest, zápal srdcové-
ho svalu, nervov a mozgu. 
Očkovanie proti chrípke nie je povinné a každý si ho musí 
zvážiť. Odporúča sa najmä u tehotných žien, u pacientov s 
chronickým ochorením dýchacieho a s chronickým ocho-
rením srdcovo-cievneho systému, u diabetikov, u osôb s 
oslabenou imunitou, u onkologických pacientov,  u obéz-
nych osôb a osôb, ktoré sú staršie ako 59 rokov. Ďalej sa 
odporúča osobám, ktoré sú umiestnené v liečebniach 
pre dlhodobo chorých, geriatrických centrách a ústavoch 
sociálnej starostlivosti, zdravotníckym pracovníkom, ces-
tovateľom cestujúcim do cudziny v čase predpokladanej 
epidémie chrípky ako aj športovcom, ktorí sa pripravujú  
na vrcholové podujatie konané v čase predpokladanej 
epidémie a deťom od 6 mesiacov do predškolského veku. 
Očkovacia látka proti chrípke, ktorá je na Slovensku do-
stupná v lekárňach, obsahuje tri typy vírusu, ktoré sa 
potvrdzujú u chorých v aktuálnom roku. Je to tzv. pande-
mický vírus A H1N1, ktorý stále koluje v populácii a naj-
častejšie spôsobuje ochorenia, ďalší je typ A H3N2 a tretí 

je typ B. Najlepšie je dať sa zaočkovať v priebehu októbra  
a novembra, ale aj počas prebiehajúcej epidémie. VšZP a 
ZP Dôvera uhrádzajú v tomto roku vakcíny každému zá-
ujemcovi. Nenechajte sa odradiť tým, že po očkovaní sa 
môžu vyskytnúť nežiaduce účinky ako bolestivosť v mies-
te vpichu, svrbenie, pálenie. Môže sa objaviť aj teplota, 
ktorá trvá 1-2 dni. A tak, ako aj pri ostatných očkovaniach 
platí, že dva až tri dni po očkovaní sa treba vyvarovať 
nadmernej fyzickej záťaži. 
Tí, ktorí nebudú zaočkovaní  proti chrípke by sa mali vyhý-
bať tesnému kontaktu s chorými osobami. Časté umýva-
nie alebo dezinfekcia rúk chráni pred infekciou vírusom. 
Ruky je potrebné  umývať veľmi dôkladne mydlom a 
vodou. Ďalej vyhýbať sa dotykom očí, nosa a úst rukami, 
ktoré nie sú bezprostredne umyté a pohybovali sme sa v 
priestoroch mimo domácnosť, dodržiavať správnu životo-
správu, najmä dostatok spánku, výživné jedla plné vitamí-
nov, dostatok fyzickej aktivity. Je tiež potrebné častejšie 
vetranie interiérov a obmedzenie hromadných podujatí.

Oddelenie epidemiológie
RÚVZ  Žiar nad Hronom

Milí spoludiabetici,

V Krahuliach vzni-
ká denný stacionár
Sme nezisková organizácia Spoločenstvo OTCOV DOM a 
už niekoľko rokov pomáhame ľuďom s telesným znevý-
hodnením v bezbariérovom dome „Otcov dom“ v Krahu-
liach podporou k samostatnosti a nezávislosti. Od 1. ja-
nuára 2017 rozširujeme naše aktivity a zriaďujeme denný 
stacionár pre ľudí s mentálnym, telesným a psychickým 
znevýhodnením vo veku od 18 rokov, ktorí sú odkázaní 
na sociálnu službu v zariadení len na určitý čas počas dňa.  
Stacionár bude v prevádzke od pondelka do piatku, kde 
sa klienti počas dňa budú aktívne zapájať v rámci svojich 
možností do rôznych tvorivých, športových  i oddycho-
vých  aktivít.
Viac informácií o dennom stacionári Vám poskytneme na 
stretnutí rodičov a možných záujemcov, ktoré sa uskutoč-
ní dňa 11. 11. 2016 o 16.00 h v Otcovom dome v Krahu-
liach.
Tešíme sa Vašu návštevu v priateľskom prostredí.

Mgr. Jozef Ďurajka, kontakt: e-mail: ot-
covdom@gmail.com, mobil: 0907 400 
708

Cukrovka je naša kamarátka na celý život, a preto nauč-
me sa s ňou žiť v zhode a porozumení. Chovajme sa k nej 
ústretovo  a  s láskou, aby sme si ju nepohnevali a mali 
kompenzované glykémie. Sledujme ju selfmonitoringom, 
teda  samovyšetrením cukru v krvi, dodržujme hlavné 
zásady  pekného vzťahu s ňou, jedzme pravidelne a pri-
merané množstvo stravy podľa lekárom/diabetológom/
stanovených sacharidových jednotiek a nezabudnime na 
pohybovú aktivitu. Preto choďme s ňou po jedle  na pre-
chádzku, alebo inú fyzickú činnosť, aby nemala dojem, že 
ju zanedbávame, lebo je nepríjemné, keď sa k nám začne 
správať  nepriateľsky  a možno až život ohrozujúco.  Vy-
soké glykémie totižto ohrozujú mnohé vnútorné orgány 
tela a prinášajú len samé problémy, ako sú napríklad neu-
ropatia, retinopatia, nefropatia, vysoký krvný tlak a iné  
zdravotné potiaže. Isto viete o čom hovorím. Samozrejme 
nesmieme zabudnúť na lieky  a inzulín podľa predpisu le-
kára.
Tieto druhotné potiaže s diabetom a prípadne o nelieče-
nej cukrovke nám ochotne objasňuje a vysvetluje pani 
MUDr. Niklesová, a to vlastne na každom stetnutí členov 
našej základnej organizácie  ZDS-Diakrem. Isto mi dáte 
za pravdu, že p. doktorka Niklesová naozaj spôsobom jej 
vlastným objasní odborné výrazy tak, že to môže pocho-

piť aj menej odborne zdatný človek. Musíme konštatovať 
aj vycibrený spôsob jej prejavu, precíznu prípravu pred-
nášanej látky, príklady a ponaučenia a konkrétnu pomoc 
každému, kto ju oslovi. Je to osobnosť, ktorú si hlboko 
vážime a myslíme si, že by mala byť zaradená do zozna-
mu osobností nášho mesta. Za ochotu a entuziazmus, s 
ktorým nám vysvetľuje dôležité súvislosti s našim ochore-
ním jej srdečne ďakujeme a dúfame, že sa môžeme tešiť 
na ďalšie stretnutia a zaujímavé prednášky.
Je na nás, na každom jednotlivcovi, ako sa s cukrovkou 
vysporiada a skamaráti a ako vážne zoberie svoj zdravot-
ný stav. Diabetológ nám môže poradiť, predpísať lieky a 
pomôcky, stanoviť postup liečby, navrhnúť čo je pre nás 
dôležité , no dodržiavať to musíme my sami, to je už naša 
záležitosť. Využime preto všetky možnosti na to, aby sme 
mali dobré glykémie a teda kompenzovanú cukrovku. 
Veď je to pre naše dobro a pre náš  lepší zdravotný stav.
Ako sme už oznámili letáčikom o meraní glykémií, príd-
te, každý štvrtok od 9,00 - 11,00 hod do MsKS na prízemí 
vľavo, kde sa dozviete stav glykémie a  môžeme sa poroz-
právať  aj o našich problémoch a ťažkostiach, tešíme sa 
na Vás .

  výbor  ZO ZDS Diakrem

10/2016



SPOLOČNOSŤ INFORMAČNÝ MESAČNÍK SAMOSPRÁVY

KREMNICKÉ NOVINY12

Premena zreštaurovanej 
kočiarne na sobášnu sieň
Ponúkame vám foto zreštaurovanej kočiarne ako sobášnu sieň v budove Mestského úra-
du v Kremnici, ktorá oslovuje čoraz viac snúbencov nielen z Kremnice, ale aj z iných miest. 
Prioritou sú netradičné historické priestory, bezbariérový prístup a v neposlednom rade 
kapacita a poplatok.

Bližšie informácie poskytneme  na telefónnom čísle 045/6782795, 045/6782712 alebo 
osobne na matrike.

Marian Vojtko st.:
SILA SLOVA

Nič ta nepoteší ako dobré slovo,
povzbudí, hodné ako peňazí mnoho.

Človeka aj veľmi účinne uzdraví,
nevyrovnajú sa mu žiadne poklady.

Pekné slovo naštartuje k smelým činom.
Zlatu sa vyrovná aj v premnohom inom.

Povzbudenie človeku dodá istotu,
určite zohrá kladnú roli práve tu.

Nevľúdne slovo, naopak, iba raní,
má povahu krutých a zákerných zbraní.

Každého zabrzdí, zničí mu rozlety,
zostane bezmocný ako malé deti.

Každé slovo treba veľmi dobre vážiť,
aby dopadlo vždy na úrodnú pažiť.

Nech je stále vzácnym putom medzi ľuďmi,
prispeje k tomu, že budú šťastní, vľúdni.

Poďakovanie
Klub dôchodcov ďakuje vedeniu mesta za darček k mesiacu seniorov – za autobus na 
Skalku, ako aj za služby v Relax centre. Tiež patrí vďaka zamestnancom Relax centra 
za milé privítanie. Na tomto relaxačnom výlete boli spokojní všetci prítomní. Splnilo 
to svoj cieľ. Každý zúčastnený si našiel to svoje, či saunu, kúpanie, alebo prechádzku. 
Žiaľ, z vyhliadky na Banskú Bystricu nebolo nič pre hmlu. Hlavné bolo, že naši členo-
via sa odtrhli od denných starostí, prišli do iného prostredia, niektorí tam ešte ani 
neboli.

Spomienka na stretnutie
Sobota – 3. september 2016, bola pre nás mimoriadna a slávnostná. Stretli sme sa, 
bývalí spolužiaci, aby sme si pripomenuli 60. výročie ako sme prekročili prah našej 
školy s maturitným vysvedčením na bývalom gymnáziu – vtedy už Jedenásťročnej 
strednej školy (JSŠ) v Kremnici.
Naše prvé kroky viedli na mestský úrad, kde nás prijala viceprimátorka p. Ceferová. 
Slová uznania a vďaka patria aj p. Bulíčkovej a p. Ďurčovej, ktoré vhodnými slovami 
správadzali náš "výlet" do mladosti. Ďakujeme aj hudobnej skupine. Svojím spevom 
a hudbou umocnili túto slávnostnú chvíľu.
Ubiehajúci čas sa dotkol našich tvárí, telá oslabli, zdravie sa stratilo. Jediné, čo ani ply-
núci čas nepoznačil, je naše rokmi overené priateľstvo. Vzácne jubileum sme ukončili 
večernou Sv. omšou, ktorá bola venovaná našim osemnástim zosnulým spolužia-
kom.
Za 60 rokov sme sa stretli 19 krát vo väčšom počte.
Našu pozornosť si zaslúži spomienka na triedneho profesora Vojtecha Rahla, ktorého 
10. výročie úmrtia sme si v uplynulých dňoch pripomenuli.
V mene pätnástich prítomných spolužiakov (zo 44)
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Spomíname na svojich blízkych

Dňa 28.11.2016 uplynie 5 rokov od náhlej smrti nášho drahého manžela, otca a 
starého otca

Jozefa Röthlinga.

S láskou a úctou na neho spomínajú a za tichú spomienku 
ďakujú manželka a deti s rodinami.

Dňa 23. novembra 2016 uplynie 5 rokov, čo nás navždy opustila naša drahá man-
želka, mama a stará mama

MUDr. Filka Antalová.

Ďakujeme za tichú spomienku.
S láskou spomínajú manžel, synovia Peter a Pavol a dcéra Soňa s rodinami.

Dotĺklo srdce, prestalo biť, skončilo svoju púť,
kto Ťa mal rád, nemôže zabudnúť. 

Slza v oku, v srdci žiaľ, čo drahé nám bolo,
osud vzal, odišiel si bez toho, aby si nám

zbohom dal. Tá rana v srdci stále bolí 
a zabudnúť nedovolí.

Spoločenská 
kronika

Edita Gašparová
Juraj Prokein

Slávka Rošková
Damián Ďurian
Jozef Oriešek

Rodičom srdečne blahoželáme!

Manželstvo uzavreli

Marián Miškóci – Natália Valentová
Martin Kováč – Dominika Hoghová

Dušan Žufka – Lucia Gažová
Ing. Filip Minár – Martina Hrúzová

Ing. Ján Kollár – Mgr. Ivana Palkovičová
Ľuboš Andrassy – Mgr. Lucia Pažoutová

Veľa šťastia na spoločnej ceste životom!

Naši najmenší

Lúčime sa

Magda Staneková
Helena Turčanová

Matej Tóth
Mgr. PhDr. Adriana Ezrová

Günther Ličko
Oldrich Vajs

Milan Gordulič
Vladimír Lúdik

Ján Mazúr
Peter Fajčík

Česť ich pamiatke!

Dňa 6. novembra 2016 uplynie 10. výročie, čo nás navždy opustil náš drahý 
manžel, otec, starký a prastarký pán

Ondrej Neuschl.

Prosíme o tichú spomienku.
Smútiaca rodina.

Október – Mesiac úcty k starším
Ocitli sme sa v krásnom období jesene, keď nás zdobí príroda svojimi úžasnými farbami. Jeseň. Nádherný čas, keď úrody zo záhrad a polí sme už zobrali, keď sú už stromy 
v okolí odeté do pestrofarebných šiat a neďaleko sa už belejú končiare kremnických vrchov. A práve október nedávno začatý nám pripomína veľkú cnosť.

Je ňou úcta k starším. Úcta k tým, ktorí tvrdo pracovali, 
aby sa nám žilo lepšie. Úcta k tým, ktorí sa každý deň 
vzdávali radostí, ktoré im život ponúkal, aby urobili šťast-
nými nás – tých mladších. Je to úcta k sebe aj k  iným, 
úcta v rodine, úcta k rodičom ale aj k deťom, úcta k sta-
rým ľuďom, úcta ku všetkým ľuďom bez rozdielu. Máme 
ju? Chceme ju mať? Či ju musíme najskôr spoznať, získať, 
osvojiť si jej prejavy, tak aby sme ich mohli praktizovať vo 
vlastnom živote a vo vzťahoch? Musíme ju predovšetkým 
mať. Má byť súčasťou charakteru každého človeka. A tak 
nás neprekvapí Október, že úctu treba venovať starším a 
starým ľuďom, keď ju dávame po celý rok. Tak veľakrát 
uvažujeme, no nie vždy aj konáme. Musíme sa to učiť. 
Každý z nás sa ju musí naučiť spoznať, osvojiť si ju a po-
užívať ju v živote a s radosťou potom odovzdávať naším 
otcom, naším mamám, naším prarodičom a ostatným 
ľuďom okolo seba. 
Starší ľudia si ju zaslúžia, pretože vekom nadobudli rôzne 
skúsenosti, ktoré odovzdávajú nám, mladším. Nemali by 
sme  na nich zabúdať ani jeden deň v roku. Láska a úcta 
k starším ľuďom je vysoko cenená a dôležitá aj v kresťan-
stve. Je dokonca prirodzeným zákonom, ktorý poznajú 
všetky národy. Ak sme niečo zmeškali, tak dobehnime, 
aby sme potešili tých, ktorí na prejav úcty čakajú nielen v 
októbri, ale každý deň v roku.
Spomíname jeseň tú v prírode, ale hovorí sa aj o jeseni 
života, najmä teraz v októbri.
Tú najdlhšiu jeseň svojho života v Kremnici prežíva teta 
Helena (teta Ilka) Majerová, ktorá sa v auguste tohto roku 
dožila neskutočných 105. narodenín. Je tou najstaršou 
obyvateľkou nášho mesta, možno aj Slovenska. Je to veľ-
ký poklad, veľký dar, ktorý máme, ktorý veľa vie a veľa  vy-
povie z dlhého obdobia svojho života - od prvej svetovej 
vojny až po dnešné dni. Tento ojedinelý poklad trávi svo-
ju dlhú pestrofarebnú  jeseň života v Domove dôchodcov 
a DSS v Kremnici. 

Jolana Trombauerová: 
Život 

Život je jar, 
vôňa našej zeme,
 prvý puk na vŕbe,
 radosť, že žijeme.

 Život je kvet 
plný letnej vône, 

život je krása
 vpísaná do tváre. 

Život je cesta
 s míľnikmi radosti, 
často pokropená 
kvapkami bolesti.

Život je láska 
človek k človeku. 

Život je teplá dlaň 
a láskavé slovo,

 záblesk vďaky v očiach
 za všetko, čo bolo.

Božena Schniererová
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Na Skalke po ôsmy raz Biela stopa Run & Walk
TJ Biela stopa Kremnica a mesto Kremnica privítali na Skalke v druhú septembrovú sobotu sedemdesiatpäť  pretekárov v 8. roč. Run & Walk – pretekov v horskom bežeckom 
maratóne, polmaratóne a nordic walking (severskej chôdzi s paličkami). Bežci a chodci si merali sily na južnom okruhu zimnej Bielej stopy.
Z výsledkov: 
Horský polmaratón 21,1 km, absolútne poradie muži (42 
účastníkov):
1. Imrich Magyar (Befra Elektroservis Nové Zámky), 2. Mar-
tin Volenský (Marathon BB Team B. Bystrica), 3. Konstantin 
Železov (Ukrajina, Turiec run), ... 19. Gabriel Schmidt (Elba 
Kremnica), 25. Miroslav Schmidt (MKL Kremnica), 32. Ro-
man Šulek (BTC Častá, bývalý Kremničan)
Absolútne poradie ženy (12):
1. Renáta Klčová (Družba Piešťany), 2. Daniela Chrančo-
ková, 3. Martina Gregorcová (obe B. Bystrica), ... 6. Sára 
Golhová (MKL Kremnica), 7. Anna Verseghyová (Veganmi-
nimus, Kremnica), 10. Natália Víťazková, 12. Nikola Víťaz-
ková (obe Kremnica)
Muži do 39 rokov: 15. Roman Šulek
Muži 40-49-roční: 6. Gabriel Schmidt, 8. Miroslav Schmidt
Ženy 50-ročné a st: 1. Anna Verseghyová
Juniorky: 1. Sára Golhová, 2. Natália Víťazková, 3. Nikola 
Víťazková Stupne víťazov v kategórii junioriek v horskom polmaratóne na 21,1 km.

Jozef Mecele

Bežci na lyžiach MKL na slovenskom šampionáte 
na kolieskových lyžiach
V prvú októbrovú sobotu sa v Gerlachove uskutočnili preteky v behu na kolieskových 
lyžiach dospelých, juniorov, dorastu  – 15 roč. Memoriálu MUDr. Michala Guhra. Bolo to 
zároveň záverečné štvrté kolo Slovenského pohára a premiérové Majstrovstvá Sloven-
ska. Bežalo sa 4,5 km voľnou technikou s hromadným štartom. Mestský klub lyžiarov 
získal tri zlaté a tri bronzové medaily.

Z výsledkov:
Muži a juniori (16 štartujúcich): 1. Peter Mlynár (ŠKP Vysoké Tatry), ... 9. Martin Čillík (MKL 
Kremnica)
Juniori (4): 1. František Šulek (LK Detvianska Huta-Látky) , 2. Martin Čillík (MKL Kremnica)
Ženy a juniorky (2): 1. Alena Procházková (Slávia Ekonóm UMB B. Bystrica)
St. dorastenci (8): 2. Kristián Klouda (ŠKP Banská Bystrica, odchovanec MKL Kremnica)
St. dorastenky (3): 1. Rebeka Gabčíková (MKL Kremnica)
Ml. dorastenci (9): 1. Lukáš Bajzík (ČR – Ski klub Valašské Meziříčí), 2. Denis Tilesch, 
majster SR, 3. Matúš Oravec (obaja MKL Kremnica)
Ml. dorastenky (9): 1. Monika Bieliková, 2. Timea Mazúrová (obe MKL Kremnica)

Na foto: úspešná výprava lyžiarov-bežcov MKL Kremnica na slovenskom šampionáte v Gerlachove.

Jozef Mecele
foto: Martina Mazúrová

Horský maratón 42,2 km, absolútne poradie muži (16):
1. Igor Klobučník (Nové Zámky), 2. Peter Dvorský (Ultra-
motivation, Žiar nad Hr.), 3. Ján Elischer (Bratislava), ... 4. 
Anton Beliansky (TJ Biela stopa Kremnica), 7. Robo Verse-
ghy (B. Bystrica, bývalý Kremničan), 11. Jozef Mecele (Slo-
valco Žiar nad Hr., bývalý Kremničan)
Absolútne poradie ženy (2):
1. Zuzana Vadkerti (TK Triatlon Dvory), 2. Radka Paulinka 
(Bratislava)
Muži 40-49-roční: 2. Robo Verseghy
Muži 50-roční a st.: 1. Anton Beliansky,  2. Jozef Mecele

Nordic walking (severská chôdza s paličkami) 21,1 km, ab-
solútne poradie (3):
1. Tomáš Fianta (Nordic walking Liptov), 2. Dušan Greguš 
(Ružomberok), 3. Vladimír Marendiak (Žilina)

Kremnický hokejbal je späť
Po štyroch rokoch sa tento najúspešnejší šport Slovenska 
vrátil aj do mesta Kremnica. Pred štyrmi rokmi sa tím TJ 
Kremnica Wolves spojil pre nedostatok hráčov s hokej-
balistami z Banskej Bystrice a vznikol tím Spartans. Jad-
ro kremnických hráčov z tohto tímu odišlo s myšlienkou 
znovuvytvorenia staronového tímu Kremnica Wolves. To 

sa podarilo, partia chalanov z Kremnice sa dala dokopy 
a od sezóny 2016/17 figuruje v  2. banskobystrickej ho-
kejbalovej lige už aj tím Kremnica Wolves. Tím vlkov mo-
mentálne tvoria hráči z Kremnice a okolia. Po ukončení 
jesennej časti môžeme konštatovať, že tím zažíva úspeš-
ný „comeback“. Za sebou majú vlci  približne len tretinu 

základnej časti, ktorú ale odohrali bez prehry a budú zi-
movať na prvom mieste. S podobným cieľom, dostať sa 
do finále play off, sa tím do ligy prihlásil. Začiatok jarnej 
časti je naplánovaný na začiatok marca a budeme držať 
palce, aby sa chalani do súperov zahryzli tak úspešne ako 
na jeseň.

Tabuľka po poslednom kole jesennej časti

Ľubomír Schwarz
zdroj foto: bbonline
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Šiesty ročník Amatérskej Tenisovej Ligy 
vo štvorhrách v Kremnici
V sobotu 24. 09. 2016 sa na tenisových dvorcoch ŠKT 
Kremnica zišli účastníci 6. ročníka ATL vo štvorhrách ale 
aj ďalší nadšenci a hráči na vyhodnotení ligy. Víťazom 
skupiny „A“ a víťazom ročníka sa stala dvojica J. Žufka st. 
a R. Gajdoš pred dvojicou M. Žufka a V. Ťahún. Na treťom 
mieste skončila dvojica T. Gajdošová a M. Gajdoš. V sku-
pine „B“ bolo obsadenie na prvých troch miestach nasle-
dovné: 1. T. Gajdošová/B. Grossmann ml., 2. M.Gajdoš/ 

B. Grossmann st., 3. J.K irka st./I. Gordulič.
Víťazom gratulujeme a ostatným zúčastneným K. Valuško-
vej, P. Lysekovi ml., J. Kirkovi ml., M. Vlčekovi ml., L. Weisso-
vi, T. Ferenčíkovi, A. Pittnerovej, D. Friebertovi, S. Elešovej, 
N. Elešovej, B. Pittnerovej, M. Schniererovi, J. Michalkovi, 
K. Mužíkovej a bratom Balážovcom ďakujeme za účasť. 
Veríme, že ATL bude pokračovať vďaka hráčom, čo majú 
chuť hrať tenis a bojovať o body, a že putovná tabuľa sa 

každým rokom bude rozširovať o mená nových víťazov. 
Tiež ďakujeme ŠKT Kremnica za poskytnutie tenisových 
dvorcov, P.Schmidtovi a Hotelu Centrál za sponzorstvo 
občerstvenia a tiež Jankovi Kubíkovi a bratom Ivanovcom 
za oživenie dňa hudbou.  

Organizátori: R.Gajdoš a M.Gajdoš

XIII. ročník detských pretekov „Malý beh Kalvária 2016“
Deň po konaní hlavných pretekov „XVI. ročník Behu do vrchu Kalvária v Kremnici“,  mal sa dňa 22.09.2016 uskutočniť „XIII. ročník Malý beh Kalvária v Kremnici pre deti ma-
terských škôl. Z technických dôvodov zo strany organizátorov  sa preteky uskutočnili za slnečného počasia dňa 28. 09. 2016.

Pretekári štartovali v štyroch kategóriách: mladšie dievča-
tá, mladší chlapci, predškoláčky dievčatá a predškoláci 
chlapci v skupinkách po piatich pretekároch s hromad-
ným štartom. Pretekalo sa na časti trate hlavných pretekov 
na Kalvárii, stanovenej s prihliadnutím na vek pretekárov 
v dĺžke 100 m, s prevýšením do cieľa s meraným časom.
Na prvých troch miestach v jednotlivých kategóriách naj-
lepší čas nameraný v sekundách dosiahli pretekári:
Mladšie dievčatá: 1. Búchalová Alica - 43:54, 2. Kmeťová 
Lea - 44:40, 3. Štubniaková Vanesa - 45:85. Štartovalo cel-
kom 22 dievčat.
Mladší chlapci: Mecele David – 40:81, Košta Matej – 43:14, 
Zontos Andreas – 46:03. Štartovalo celkom 20 chlapcov.

Predškoláčky dievčatá: 1. Weissová Viktória – 32:69, 2. 
Hašková Hana – 33:77, 3. Vérešová Johanka - 35:54. Štar-
tovalo celkom 17 dievčat.
Predškoláci chlapci: 1. Majerský Noel – 34:14, 2. Páchnik 
Nikolas – 34:40, 3. Krumlovský Daniel – 34:52. Štartovalo 
celkom 20 chlapcov.
Je pozoruhodné, že v kategórii predškolákov prvé dva 
najlepšie časy dosiahli práve dievčatá.
Víťazi na prvých troch miestach v jednotlivých kategóri-
ách obdržali medaily, diplom a tašku sladkostí. Každý pre-
tekár za účasť na pretekoch obdržal cenu útechy, sladkú 
odmenu. Pretekárka, ktorá dosiahla najlepší čas zo všet-
kých pretekárov Weissová Viktória obdržala naviac oso-

bitnú cenu.
Preteky organizačne zabezpečovali: Združenie Kalvária 
v Kremnici, mesto Kremnica, Miestny odbor Matice slo-
venskej v Kremnici a Centrum voľného času Kremnica. 
Sponzori pretekov: COOP JEDNOTA Žarnovica, Ing. Jozef 
Haurík Medovnikárstvo Kremnica, Cyklo - Santé.
Záverom poznamenávam, že z viacerých pretekárov, ktorí 
sa umiestňovali na popredných miestach v prvých roč-
níkoch pretekov „Malý beh Kalvária v Kremnici“, sú dnes 
úspešní športovci, ktorí reprezentujú naše mesto v rámci 
Slovenska i v zahraničí.

Milan Rybársky
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Platená inzercia
RIADKOVÁ 
INZERCIA

Ponúkam opravy a predaj šijacích strojov a náhradných dielov. 
Tel. 0907 129 671

Konzervatívny večer
V poslednú septembrovú stredu 28.9.2016 sa v Mestskom 
kultúrnom stredisku v Kremnici konal konzervatívny ve-
čer s podtitulom „KONZERVATIVIZMUS NIE JE KONZERVA“.
O tom, že naozaj nejde o nemenný obsah či skazený po-
krm po záruke, hovorili predseda Kresťanskodemokratic-
kého hnutia Alojz Hlina a podpredseda KDH Peter Bobula.
Na úvod boli spomenuté korene konzervativizmu, teda 
kresťanské resp. židovsko-kresťanské korene Európy,  brit-
ské, nemecké a aj slovenské reálie. V pozitívnom zmysle 
konzervovať znamená zachovať to dobré. Konzervativiz-
mus tak môže byť stále aktuálny pri zachovávaní a zod-
povednom uplatňovaní základných hodnôt a princípov – 
ochrana života, prirodzenej rodiny, spravodlivosť, trhové 
hospodárstvo so sociálnym  akcentom,  či aj primerané 
daňovo-odvodové zaťaženie.  
Napriek trochu „uhorkovej“ medzivolebnej sezóne bola 
účasť na stretnutí pomerne hojná a diskusia veľmi pod-
netná.  Spomenutý a diskutovaný bol napr. extrémizmus 
s jeho jednoduchými riešeniami - skôr iba deklarovanými, 
štandardnosť a predvídateľnosť v politike – neštandard-
né „virtuálne“ strany, pomoc živnostníkom a  skutočným 
farmárom, renesancia a spoločenské „omilostenie“ kres-
ťanstva v svetle aktuálnych udalostí – teroristickej hrozby, 
atď, atď, ...
Ovocím takýchto stretnutí a diskusií neľahostajných ľudí 
môžu byť budúce dobré riešenia pre svoje okolie, mesto, 
kraj, krajinu.

Radovan Junas,
KDH Kremnica

Inzercia
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